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 کارش�ناس مس�ائل سیاس�ت خارجی گفت: طرح بحث توافق 
موقت، تصنعی و س�اختگی اس�ت زیرا می خواهن�د حقوق ملت 
ای�ران را ب�ه عن�وان امتیاز ب�ه جمهوری اس�امی بفروش�ند اما 
جمهوری اسامی چنانچه بارها اعام کرده زیر بار چنین نمایشی 

نخواهد رفت.
محمد ق��ادری در گفت و گو با خبرنگار سیاس��ت خارجی ایرنا درباره 
کارشکنی دولت های غربی در راستی آزمایی و تضمین در مذاکرات گفت: 
طرف غربی از ابتدای ش��کل گیری فرآیند جدید مذاکرات در وین، میان 
ای��ران و ۱+۴ همه تلاش خود را برای اینکه مس��یر مذاکرات به س��مت 
مذاکره منطقی، اصول��ی و معطوف به یک توافق خوب پیش نرود، انجام 
داد.  این تحلیلگر مس��ائل سیاس��ت خارجی افزود: ای��ن موضوع که آنها 
عامل پدید آمدن ش��رایط فعلی برای برجام هس��تند کاملا روشن است. 
هم آمریکا که به صورت یکجانبه از توافق خارج ش��د و هم اروپایی ها که 
در مسیر آمریکایی ها گام برداشتند و هیچ تلاشی برای بقا یا زنده ماندن 
برجام انجام ندادند و در ش��رایط پیش آمده کاملا مقصر هستند و اکنون 
هیچ منطقی که افکار عمومی بین المللی بتواند حرف آنها را در این زمینه 

بپذیرد، وجود ندارد.
قادری تصریح کرد: تمام تلاش آنها این بود که از طریق عملیات روانی 
و فضاسازی های مخرب رسانه ای، جمهوری اسلامی را عامل شرایط فعلی 
و گریزان از مذاکره و گفت وگو نیست معرفی کنند و همواره تلاش کردند 
ای��ران را غیرجدی و بی اراده در مذاکرات جلوه دهند و با فضاس��ازی که 

انجام می دهند پیش��اپیش ایران را مقصر هرگونه شکست احتمالی جلوه 
دهند. وی عنوان کرد:  بعد از اینکه منطق جمهوری اس��لامی حکمفرما و 
پیش نویس دستور مذاکرات با رعایت ملاحظات ایران تعیین شد در نقطه 
نظرهایی که اکنون درباره موضوعات مورد بحث از جمله راس��تی آزمایی 
و تضمین، کارش��کنی هایی اعلام می کنند به دنبال این هستند که اجازه 
ندهند این فضا تثبیت ش��ود. این کارشناس مسائل راهبردی درباره روند 
مذاکرات ۱+۴ در وین گفت: اکنون ش��رایط به نقطه ای رسیده که دیگر 
موضوعی برای مذاکره و بحث های فنی وجود ندارد یعنی مذاکرات انجام 

شده و تقریبا همه چیز کاملا شفاف و روشن است.
قادری خاطرنشان کرد:  اگر غربی ها به ویژه ایالات متحده بر سر حرف 

خود برای حصول توافق خوب پایبند هس��تند اکنون باید با اراده تصمیم 
سخت سیاسی خود را گرفته و نظر خود را اعلام کنند و به الزامات توافق 
خوب که رفع تحریم ها و انجام تعهدات برجامی و بحث راس��تی آزمایی و 

تضامین است، تن بدهند.
وی درب��اره ط��رح موضوع توافق موق��ت اظهار کرد: اینک��ه آنها دائما 
موضوع ضرب الاجل یا توافق موقت را مطرح می کنند در راس��تای همان 
برنامه ریزی است که می خواهند از طریق فضاسازی رسانه ای، تیم مذاکره 

کننده ایرانی را برای امتیازگیری بیشتر تحت فشار قرار داد دهند.
این کارش��ناس مس��ائل بین الملل ادامه داد: آنه��ا همچنین با اینگونه 
فضاسازی ها رسانه ای می خواهند ذهن تیم مذاکره کننده ایرانی را منحرف 
کنند تا از این طریق در داخل کش��ور شرطی س��ازی انجام داده و فش��ار 

داخل را هم بر تیم مذاکره کننده وارد کنند.
قادری با اشاره به اهداف مطرح شده درباره توافق موقت یا ضرب الاجل 
گفت: طرح این اهداف به این دلیل اس��ت ک��ه آنها می دانند اگر اینگونه 
فضاس��ازی رس��انه ای صورت نگیرد، اس��تدلال منطقی ب��رای مواجهه با 
مذاکره کنن��دگان ایرانی ندارند و در افکار عمومی شکس��ت خورده تلقی 
می ش��وند. وی، هدف از طرح موضوع توافق موقت را وارانه و تحریف شده 
نش��ان دادن فضا در افکار عمومی توصیف کرد و افزود: طرح بحث توافق 
موقت تصنعی و س��اختگی اس��ت زیرا می خواهند حقوق ملت ایران را به 
عنوان امتیاز به جمهوری اسلامی بفروشند اما جمهوری اسلامی چنانچه 

بارها اعلام کرده زیر بار چنین نمایشی نخواهد رفت.

کارشناس مسائل سیاست خارجی:
طرح موضوع توافق موقت تصنعی و ساختگی است

سفیر اسبق ایران در فرانسه:

 سفر رئیس جمهور به روسیه یک سفر کاری پربار 
با دستور کارهای مشخص بوده است

سفیر پیشین ایران در پاریس با بیان اینکه سفر رئیس جمهور به روسیه یک سفر 
کاری پربار با دستور کار مشخص بوده است،گفت: آنچه بین ما و روسیه اهمیت دارد 
این است که دولت جدید بر اساس دیپلماسی نگاه به شرق، روابط خود را با مسکو، 

تعریف و تدوین کرده است و بر اساس آن، برنامه های خود را پیش می برد.
ابوالقاسم دلفی در گفت وگو با خبرنگار سیاست خارجی ایرنا، با اشاره به حواشی سفر اخیر 
رئیس جمهور به روس��یه اظهار کرد: س��فر آقای رئیس جمهور به دعوت آقای پوتین و بعد از 
پیروزی ایش��ان در انتخابات ریاس��ت جمهوری، صورت گرفت که تاریخ و هماهنگی های این 

سفر نیز بر اساس توافقات و مذاکرات دو طرف تعیین شد.
س��فیر اس��بق ایران در فرانس��ه اضافه کرد: همانطور که وزارت امور خارجه و سایر مقامات 
کش��ورمان اعلام کردند، این سفر بر اساس پروتکل های رسمی انجام شد. به طور کلی سفرها 
در رواب��ط کش��ورها، تعاریف مختلفی دارند؛ از س��فرهای دولتی گرفته تا س��فرهای کاری و 
رسمی، هرکدام از نظر تشریفات و پروتکل ها متفاوت هستند و نوعی از تعامل را برای پذیرایی، 

استقبال و بدرقه مهمانان خود در نظر می گیرند.
این کارشناس مسائل بین الملل اظهار داشت: براساس اظهارات آقای امیرعبداللهیان و طبق 
گفته های مقامات روس ، نوع اس��تقبال و پذیرایی از قبل با طرف ایرانی هماهنگ ش��ده بود و 
برخی ملاحظات از جمله پروتکل های مربوط به کرونا و تدابیری ش��دیدی که در روس��یه به 
عنوان کش��وری که آمار بالایی از مبتلایان به این بیماری منحوس را به خود اختصاص داده 
است، در جزییات برگزاری این سفر تاثیرگذار بوده است. دلفی با بیان اینکه بر اساس آنچه که 
روس ها اعلام کردند، استقبال از روسای جمهور در فرودگاه همواره در سطح معاون وزیر امور 
خارجه انجام می شده است، گفت: این بار رئیس کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور یا وزیر 
انرژی روسیه به فرودگاه و استقبال رئیس جمهور کشورمان آمدند که مراسم رسمی استقبال، 
رژه و سان در فرودگاه انجام شد.اگر ما قبول داریم آنچه که انجام شده براساس توافقات بوده 
است، بنابراین اتفاق خاصی نبوده و یک سفر کاری پربار با دستور کارهای مشخص بوده است. 
دلفی یادآور ش��د: آنچه که بین ما و روس��یه اهمیت دارد این است که دولت جدید بر اساس 
دیپلماس��ی نگاه به ش��رق، روابط خود را با مسکو، تعریف و تدوین کرده است و بر اساس آن، 
برنامه های خود را پیش می برد و قراردادها و مذاکرات بسیار مهمی در بحث انرژی با روس ها 
انجام شده که است که در آینده اعلام خواهد شد و می تواند فضای مناسبات را بهبود ببخشد. 
دلفی همچنین اظهار داشت: همکاری های دو جانبه در سطوح مختلف تعریف شده، هم روابط 
بین الملل و هم موضوعات حساس��ی که ما امروزه در س��طح بین الملل با آن درگیر هس��تیم، 
خصوصا بحث هس��ته ای، در چارچوب روابط ما با مس��کو و در چارچوب سفر آقای رئیسی به 

مسکو، خود را نشان داده است.

در روز بیستم مذاکرات چه گذشت؛

اختلاف در تیم آمریکایی در آستانه تصمیم گیری های سیاسی
مذاکرات وین این روزها در حالی در مس��یر پیش��رفت حرکت می کند که خروج سه نفر از 
اعض��ای هیئت آمریکایی در وین به علت جدیت جمهوری اس��لامی ای��ران، کار آمریکا را در 

آستانه تصمیم گیری های سخت سیاسی دشوارتر کرده است.
به گزارش خبرنگار سیاس��ت خارجی ایرنا، جلس��ه دو جانبه علی باقری مذاکره کننده ارشد 
جمهوری اسلامی ایران با انریکه مورا هماهنگ کننده گفت وگوها روز گذشته در جریان مذاکرات 
وی��ن، در ادام��ه رایزنی ها و دیدارهای دیپلماتیک در برگزار ش��د. رئیس هیئت مذاکره کننده 
کش��ورمان همچنین روز گذش��ته )پنجش��نبه( نیز به صورت دو جانبه با میخائیل اولیانوف 
نماینده روس��یه در مذاکرات وین، دیدار و گفت وگو کردند. همچنین جلسات کارشناسی نیز 
ب��ه موازات این گفت وگوها در جری��ان بود. این گفت وگوها به منظور تکمیل پیش نویس متن 
توافقات و تصمیم گیری در مورد برخی موضوعات اختلافی برگزاری می شود و به گفته مذاکره 
کننده ارشد چین، هیئت های مذاکره کننده طی دو روز گذشته در قالب های مختلف دوجانبه 
و چندجانبه در مورد مسائل اساسی دیدار کردند تا اختلافات در مورد رفع تحریم ها، تضامین 
و راستی آزمایی را بیش��تر کاهش دهند. قریب به اتفاق هیئت های مذاکره کننده اذعان دارند 
ک��ه مذاکرات به رغم پیچیدگ��ی برخی موضوعات و ضرورت تصمیم گیری های سیاس��ی، رو 
به پیش��رفت است. به گزارش پایگاه خبری آکس��یوس، برت مک گرک هماهنگ کننده امور 
خاورمیانه کاخ س��فید گفت که ایران و آمریکا در آس��تانه یک توافق احتمالی برای بازگشت 
به برجام هس��تند.  این مقام کاخ س��فید برغم خوشبینی نس��بت به مذاکرات مدعی شد که 
واش��نگتن آماده این احتمال است که مذاکرات بدون دستیابی به یک توافق شکست بخورد. 
اما این در حالی اس��ت که طی روزهای گذش��ته، س��ه نفر از اعضای تیم آمریکایی حاضر در 
وی��ن، به دلی��ل اختلافات به وجود آمده با رابرت مالی سرپرس��ت هیئت آمریکایی و نماینده 
ویژه آمریکا در امور وین، از ادامه حضور در وین خودداری کرده و برای ادامه مس��ئولیت های 

خود، به آمریکا بازگشته اند.

ریی��س جمهور با بی��ان اینکه دول��ت و مجلس با 
همکاری م��ی توانند گام های ماندگاری برای برطرف 
کردن مش��کلات مناطق مختلف کشور و دغدغه های 
مردم بردارن��د، گفت: دولت مصمم اس��ت با اولویت 
س��نجی و نگاه آمایشی، نسبت به تامین نیازها و رفع 

مشکلات مردم مناطق مختلف کشور اقدام کند.
به گ��زارش ایرنا از پایگاه اطلاع رس��انی ریاس��ت 
جمه��وری، آیت الله س��ید ابراهیم رییس��ی در دیدار 
مجمع نمایندگان اس��تان های خوزستان، چهارمحال 
و بختیاری و لرس��تان با اش��اره به اهمیت پیگیری و 
اجرای مصوبات س��فرهای استانی، اظهار داشت: لازم 
است اس��تانداران و معاونت اجرایی ریاست جمهوری 
با همکاری نماین��دگان مجلس روند اجرای مصوبات 
را پیگیری کنند تا نتایج ملموس��ی برای مردم داشته 
باش��د.  آیت الله رییس��ی وجود پروژه های نیمه تمام 
ف��راوان را از مش��کلات اس��تان های مختلف کش��ور 
دانست و خاطرنشان کرد: دولت تلاش می کند تا حد 
امکان نس��بت به آغاز پروژه های جدید اقدام نکند و 
طرح ه��ای نیمه تمام را با اولویت ضروری بودنش��ان 
برای زندگی مردم و میزان پیشرفت فیزیکی و اعتبار 

مورد نیاز، تکمیل کند و در اختیار مردم قرار دهد.
ریی��س جمهور با تاکید بر ضرورت توجه به صنایع 
تعطیل شده و نیمه تمام گفت: راه اندازی و فعال سازی 
این گونه صنایع با توجه به اینکه زیرس��اخت های آن 
آماده اس��ت می تواند در اشتغال و رونق تولید نقش 
بسزایی داشته باش��د و دولت در این زمینه کارگروه 
فعالی در حوزه معاون اول تش��کیل داده تا مشکلات 

این صنایع برطرف و فعال شود.
وی با اس��تقبال از پیش��نهاد تدوین س��ند توسعه 
اس��تان ها گفت: بر مبنای این سند می توان مزیت ها 
و ظرفیت های هر اس��تان، شهرستان و حتی روستا را 

مشخص و بر اساس آن برای توسعه و آبادانی مناطق 
مختلف برنامه ریزی و اقدام کرد.

آیت الله رییسی با اشاره به مشکل آلایندگی صنایع 
برای مردم و ضرورت توجه صنایع به مس��ئولیت های 
اجتماعی خود دراین زمینه گفت: دولت نسبت به این 
موضوع حساس��یت دارد و اجرای آن را در چارچوب 
قانون موجود در دس��تور کار خود قرار داده اس��ت و 
وزارت نفت با جدیت این موضوع را پیگیری می کند 
ضمن اینکه براساس قانون و مقررات موجود، سهم ۳ 
درصدی آلایندگی صنایع در استان ها، حتما باید در 

همان استان هزینه شود.
رییس جمهور خاطرنش��ان ک��رد: دولت در بودجه 
س��ال آینده برای تولید نفت و گاز و نیز تس��ریع در 

توس��عه و استحصال از میادین مش��ترک توجه ویژه 
دارد و ای��ن کار را برای پیش��رفت و رش��د اقتصادی 

کشور ضروری می داند.
وی  با اش��اره به ایجاد پارک های علم و فناوری در 
کنار شهرک های صنعتی گفت: این اقدام می تواند از 

زمینه های ایجاد اشتغال باشد.
آیت الله رییس��ی با اش��اره به موضوع دادن اختیار 
مالی به استان ها گفت: دولت در این زمینه صندوق 
عدالت و پیش��رفت را در نظر گرفته است و اعتبارات 
ناشی از فروش مازاد اموال دولت و حق مالکانه معادن 
اس��تان ها که به این صندوق واریز می شود، می تواند 
در اختیار شورای برنامه ریزی استان قرار گیرد و برای 
ایجاد اش��تغال و تکمیل پروژه های نیمه تمام استان 

استفاده شود.
ریی��س جمه��ور با اش��اره ب��ه ض��رورت توجه به 
خصوصی س��ازی حقیق��ی گف��ت: م��وارد مربوط به 
خصوصی س��ازی های انج��ام ش��ده در س��ه اس��تان 
چهارمح��ال وبختی��اری، خوزس��تان و لرس��تان  با 
مشکلات متعددی مواجه بود که مشخصا هفت تپه از 
آن جمله بود که با پیگیری های انجام شده مشکلات 

آن برطرف شد.
وی ب��ا تاکی��د براینکه خصوصی س��ازی به معنای 
رهاس��ازی ازجانب دولت نیست، تاکید کرد: در روند 
خصوصی س��ازی ها ضمن اح��راز توانای��ی فردی که 
مجموعه ای تولیدی یا صنعتی به آن واگذار می شود، 
دولت خود را موظف می داند برای توانمندسازی بخش 
خصوصی نیز اقدام کند و ضمن پرهیز از تصدی گری، 
وظیفه هدای��ت، حمایت و نظارت از بخش خصوصی 
را انج��ام دهد. رییس جمه��ور همچنین بر ضرورت 
استفاده از نیروهای بومی و محلی تاکید کرد و گفت: 
عموم��ا باید از توانای��ی و ظرفیت های نیروهای بومی 
هر اس��تان استفاده ش��ود و مدیران در محل خدمت 
خود اس��تقرار داشته باشند. آیت الله رییسی با اشاره 
به مشکلات ناشی از کاهش نزولات و کم آبی برلزوم 
واهمی��ت مدیری��ت مناب��ع آب و اصلاح و بهس��ازی 
شبکه های آبیاری برای غلبه بر مشکل کم آبی تاکید 
کرد. در این دیدار استانداران خوزستان، چهار محال 
و بختی��اری و لرس��تان گزارش��ی از آخرین وضعیت 
استان در حوزه های مختلف و برنامه ریزی های انجام 

شده برای رفع مشکلات مردم بیان کردند.
همچنین هر یک از نمایندگان اس��تان های مذکور 
در مجلس شورای اسلامی نیز در سخنان جداگانه ای 
دغدغه ها، نیازها و مشکلات حوزه های انتخابیه خود 

را مطرح کردند.

 دولت و مجلس با همکاری می توانند گام هایی ماندگار در رفع مشکلات کشور بردارند
رییس جمهور:

اواخر هفته گذشته اظهارات نماینده مردم 
بس�تان آب�اد در مجل�س در خص�وص طرح 
صیان�ت از فضای مجازی و اینکه می خواهند 
به زور طرح "صیانت" را قانون کنند خبرساز 

شد.
غلامرض��ا نوری قزلج��ه ک��ه از مخالفان طرح 
صیانت اس��ت به صورت آش��کارا اظه��ار کرد که 
مسدودس��ازی و فیلترین��گ را با عن��وان دیگری 
در ط��رح آوردند و موافقان ط��رح نه با نظر مرکز 

پژوهش ها، بلکه با نظر هیچ کسی کاری ندارند!
او ب��ا ذکر این نکته هر چی��ز زوری دیده بودیم 
به جز قانون زوری تاکید کرد که مسدودس��ازی و 
فیلترینگ در این طرح وجود دارد اما با این عنوان 
در ط��رح آورده نش��ده و به ط��ور حتم نتیجه آن 

مسدودسازی است!
به عقیده مخالفان این طرح، در فضای مبادلات 
و معاملات جهانی باید بتوان فعالیت ها و مراودات 
را در بستر و فضای مجازی و اینترنت شکل داد و 
برای همین خاط��ر نمی توان فضای آن را محدود 

کرد.
عواقب اجتماعی نی��ز از جمله دل  نگرانی هایی 
اس��ت که ط��رح صیانت از فضای مج��ازی ایجاد 
می کند زیرا به عقیده مخالفان این طرح س��رمایه  
های انس��انی با خطر مواجه خواهد شد و یکی از 
مش��کلاتی که ش��رکت  ها با آن مواجه می شوند 
بحث س��رمایه انسانی اس��ت، به این دلیل که به 
ش��دت میل به مهاج��رت را در افرادی که در این 

حوزه در حال فعالیت هستند، افزایش می دهد.
ام��ا چنانچه از قرائن و ش��واهد و صحبت های 
درگوش��ی برخی نمایندگان پیداست به نظر می 
رس��د طرح صیانت از فض��ای مجازی پس از عید 
نوروز مورد تصویب نهایی و اجرا در خواهد آمد که 
ت��ا آن زمان هم تغییرات پیش نویس آن محتمل 
می باش��د زیرا مجلس فعلًا سرگرم بررسی لایحه 

بودجه است...
  در هی�چ جای ط�رح صیان�ت از فضای 

مجازی اشاره ای به فیلترینگ نشده است
مرداد ماه س��ال جاری بود که با انتش��ار اخباری 
مبنی بر نهایی  شدن طرح نمایندگان مجلس برای 
مسدود سازی اینترنت و فیلتر اپلیکیشن اینستاگرام، 
توجه ه��ا به این طرح که در تضاد آش��کار با حقوق 

کاربران فضای مجازی است جلب شد.
البت��ه متن این طرح چندی��ن بار تغییر کرده و 
از اواخر س��ال گذشته بارها خبرساز شده است به 
ط��وری که در ابتدا که قرار بود حتی فیلمبرداری 
از مس��ئولان خاطی و انتشار آن جرم انگاری شود 

و حتی در صورت دیدن تخلف یا فس��ادی که در 
معرض دید بوده و می ش��ده فیلم آن را تهیه کرد 
هم جرم ش��ود تا حاش��یه امنی برای مس��ئولان 

متخلف ایجاد شود.
بعد از اعتراضات ش��هروندان، این بخش حذف 
ش��د و موض��وع مه��م بع��دی بح��ث فیلترینگ 
اپلیکیش��ن  های خارج��ی و ممنوعی��ت خرید و 
ف��روش فیلترینگ بود که حت��ی عضویت در این 

شبکه های فیلتر شده هم جرم  انگاری شده بود.
اگر این م��واد به قانون تبدیل می ش��دند تمام 
مس��ئولان کش��ور به عل��ت عضوی��ت در توییتر، 
مجرم و مستوجب مجازات بودند لذا در نهایت در 
تغیی��رات پایانی بحث فیلترنیگ به کاهش پهنای 
باند اپلیکیش��ن های خارجی ختم ش��د تا امکان 

استفاده از این برنامه ها ممکن نباشد!
نماینده م��ردم تبریز در مجلس هم در این باره 
گفت: فیلترینگ در طرح صیانت از حقوق کاربران 
فضای مجازی وجود ندارد و بر خلاف آنچه که در 
فضای مجازی مطرح شده، در هیچ جای این طرح 

اشاره ای به فیلترینگ نشده است.
محمدحسین فرهنگی تاکید کرد: باید در کنار 
بس��یاری از آثار مثبت ای��ن فضاها که وجود دارد 
دس��ته بندی، نظ��ارت و وادار ک��ردن برخی پیام  
رس��ان  های خارجی برای رعایت ضوابط همانطور 
که در بس��یاری از کش��ورهای جهان هم هست، 

مورد توجه قرار بگیرد.
وی اضاف��ه ک��رد: صیان��ت از حق��وق کاربران 
همانطور که از عنوان آن نیز پیداست برای حفظ 
حق��وق مردم و جلوگیری از آس��یب هایی که در 
فضای مجازی ممکن است برای هر انسانی پیش 

بیاید، می باشد.
  چ�را عده ای مع�دود از نمایندگان برای 
چن�د میلی�ون کارب�ر ایرانی اتخ�اذ تصمیم 

کنند؟
غلامرضا نوری  قزلجه - یکی از اعضای کمیسیون 
ویژه بررسی طرح حمایت از حقوق کاربران در فضای 
مج��ازی - اخیراً گفته که قرار اس��ت موضوعاتی از 
جمله محدود س��ازی و کاه��ش پهنای باند به  طور 
کامل از حیطه طرح خارج ش��ود اما از سوی دیگر، 
س��خنگوی کمیسیون طرح صیانت تأکید کرده که 

چنین چیزی در دستور کار نیست!
بدین ترتیب از یک سو بحث شفافیت، در فضای 
مجازی و شناسایی کاربران را دنبال می کنند و از 
سوی دیگر رس��یدگی به این طرح مهم و مرتبط 
با زندگی بس��یاری از صاحبان کس��ب  و کارهای 
مجازی را از صحن علنی به کمیس��یون تخصصی 

می برن��د تا عده ای معدود از نمایندگان برای چند 
میلیون کاربر ایرانی اتخاذ تصمیم کنند.

البت��ه آن  هم جمعی که برخی از آنها دش��من 
قسم  خورده فضای مجازی و جریان آزاد اطلاعات 
در این فضا هستند و از بیان نگاه محدودیت  خواه 
خ��ود به فضای مجازی ابایی ه��م ندارند، هرچند 
عده معدودی هم در کمیس��یون ویژه بررسی این 
طرح حضور دارند ک��ه به نکات منفی طرح واقف 

بوده و قصد تغییر آنها را دارند!
نکته جالب توجه این اس��ت که در جلسه اخیر 
کمیس��یون مش��ترک مجلس برای بررسی طرح 
"صیانت از فضای مجازی" یکی از نمایندگان تذکر 
داده و گفته باید صدای مخالفان هم شنیده شود؛ 
اما نماینده دیگر او را تهدید کرده که حرف هایش 

را پیگیری خواهد کرد!
1غلامرض��ا نوری افزود: واقعاً باید به منتقدان و 
اف��کار عمومی حق بدهیم که یک مقدار با ش��ک 

و تردید به این موضوع نگریس��ته ش��ود زیرا یکی 
از کارشناس��ان مخالف طرح هم به جلسه دعوت 
نش��ده بود در حالی که بای��د صدای مخالفان هم 

شنیده شود!
از ق��رار معلوم، تذکر این نماینده با واکنش تند 
رضا تقی پور - رئیس کمیسیون - مواجه شده که 
خطاب به نوری تذکر داده که حرف کذب می زند 
و باید به کمیس��یون نظارت ب��ر رفتار نمایندگان 

ارجاع داده شود!
  وقتی نمایندگان مجلس ناگهان خودشان 

یک طرح جدید دیگر را به صحن بردند!
یک کارش��ناس حوزه فناوری اطلاعات در این 
خصوص گفت: اج��رای طرح صیان��ت مانند این 
است که برای پاسبانی و نگهبانی از یک ساختمان 
در مقابل دزدها به جای س��گ، چهار قلاده گرگ 
را بیاورید، لذا هرچند ممکن اس��ت دزد مجدداً به 
خانه شما نیاید اما امکان دارد گرگها به صاحبخانه 

نیز آس��یب برسانند. امیر ناظمی با اشاره به اینکه 
اگر طرح صیانت اجرا ش��ود رش��د اکوسیس��تم و 
اینترنت را ش��اهد نخواهیم بود ادام��ه داد: طرح 
صیانت 1۲ ایراد عمده دارد اما متاس��فانه به دلیل 
اینکه این طرح سیاس��ت زده ش��ده است نظرات 
کارشناسان جایی در آن پیدا نکرده است در حالی 
که قبل از لایحه مجلس، با تش��کیل یک کارگروه 
متش��کل از نمایندگان دولت و مجلس یک طرح 
مش��ترک آماده ش��ده بود اما قبل از تایید شدن 
آن طرح، نمایندگان مجلس ناگهان خودشان یک 

طرح جدید را به صحن بردند!
وی با اش��اره به اینک��ه راه حفاظت از اطلاعات 
و برق��راری امنیت از داده ه��ا در فضای مجازی، 
فیلترینگ نیس��ت اضافه کرد: وقت��ی وایبر و وی 
چت فیلتر ش��د مردم ب��ه تلگرام امدن��د و وقتی 
تلگرام فیلتر شد کاربران از واتس آپ و اینستاگرام 
اس��تفاده کردند، ب��ه همین دلیل بای��د به جای 
فیلترینگ ش��بکه های اجتماعی به سمت ایجاد 
تنوع و راه اندازی نمونه داخلی در مقایس کوچک 

حرکت کنیم!
ناظمی یادآور شد: البته همه ابزارها را نمی توان 
بومی س��ازی کرد مثلًا کسانی که می گویند یک 
موتور جس��تجوگر داخلی ایجاد کنیم معلوم است 
ک��ه از مفهوم اینترنت چیزی نمی دانند در حالی 
که می توان در برخی ابزارها مانند اپلیکیشن های 

مسیر یاب داخلی و غیره بومی سازی نماییم!
ناظمی با اش��اره به اینکه مدافعان طرح صیانت 
در مجل��س علاقه ای به نظر کارشناس��ان ندارند 
بیان کرد: مجلس اگر می خواهد وضعیت اینترنت 
در ایران بهبود پیدا کند اول باید وضعیت موضوع 
هایی همچون حریم خصوصی را مش��خص کند و 

معلوم شود حریم خصوصی چیست!
این کارشناس حوزه فناوری اطلاعات کُند بودن 
سرعت راه اندازی شبکه ملی اطلاعات را رد کرد و 
تاکید کرد: گروهی معتقدند ما یک اینترنت ملی 
داریم و ی��ک اینترنت جهانی، ام��ا در واقع امروز 
بخش زیادی از آنچه در کش��ور به عنوان اینترنت  
ش��ناخته و استفاده می شود شبکه ملی اطلاعات 

است که برخی ها از اصل قضیه بی خبرند!
  قوانینی وجود داش�ته باشد که در زمان 

بروز مشکلات تکلیفمان مشخص باشد!
دبیر کمیس��یون مش��ترک حمای��ت از حقوق 
کارب��ران در فضای مجازی گف��ت: در حال حاضر 
نمایندگان مجلس درگیر تصویب بودجه هستند 
و پیش بینی می شود که طرح صیانت با آغاز سال 
جدید تصویب شود. مهرداد ویس کرمی با اشاره به 

بررس��ی طرح صیانت در مجل��س ادامه داد: طرح 
صیانت در حال بررسی بیشتر است و ما هیچگاه با 
تصویب این طرح به دنبال محدود کردن استفاده 
کارب��ران از فضای مجازی به ه��ر قیمتی نبودیم 
در حالی که طرح صیان��ت را به  عنوان برچیدین 
فضای مجازی معرفی کردند و ذهن ها را نسبت به 

اجرای آن منحرف نمودند!
وی افزود: بحث این اس��ت ک��ه قوانینی وجود 
داش��ته باشد که تکلیف ما در زمان بروز مشکلات 
مشخص باش��د زیرا پیشرفت تکنولوژی نیز مانند 
هر پدیده جدید دیگر دو س��ویه تهدید و فرصت 
دارد لذا م��ا با این طرح می خواهی��م تهدید ها را 

کاهش و فرصت های آن را ارتقا دهیم.
ویس کرمی با اش��اره به مش��کلات کاربران در 
فضای مج��ازی اضافه کرد: ش��کایت های زیادی 
در زمینه کس��ب  و کارهای اینترنتی به  دس��ت ما 
رسیده است و تلاش داریم با تصویب قانون میزان 
کلاهبرداری ها در این بخش را کاهش بدهیم زیرا 
متاس��فانه این خلاء قانونی در قوه قضاییه بس��یار 
احس��اس می ش��ود و ما در این بخش عقب مانده 
هس��تیم در حالی که س��رعت تحولات در فضای 

مجازی بالاست.
وی با بیان اینکه اختلافات اساس��ی بین مرکز 
پژوهش ها و مجلس وجود ندارد خاطرنشان کرد: 
مرکز پژوهش ها، نقطه نظرات را به صورت شفاف 
بیان نکرد و اظهار نظر آنها کلی بوده است این در 
حالی که نمایندگان از مرکز پژوهش ها درخواست 
داشتند که دیدگاه های خود را به  صورت مصداقی 
روی بنده��ای طرح بیان کنند ک��ه با اجرای این 
طرح کسب  و کارهای مجازی چه پیامدهای روی 

کسب  و کارهای مجازی ایجاد می کند.
به گفته این نماین��ده مجلس، اصل بر تصویب 
ط��رح صیانت از فضای مجازی اس��ت اما احتمال 

تغییرات در پیش نویس نیز محتمل می باشد.

وضعیت نامعلوم اینترنت
در سال جدید

»عصرآزادی« از نگرانی چندباره افکار عمومی درباره 
طرح صیانت از فضای مجازی گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

به گفته یک  کارشناس 
فناوری اطلاعات، 

کسانی که می گویند 
یک موتور جستجوگر 

داخلی ایجاد کنیم 
معلوم است که از 

مفهوم اینترنت چیزی 
نمی دانند!


